
Kedves Váciak, tisztelt ünneplő közönség!

940  éve,  1083  augusztus  20-án  avatták  szentté
államalapító királyunkat, és lett ezzel a neve is a
korábbi  I.  István  király  után  Szent  István.
Magyarország fővédőszentje. Az államalapító. 

Az államalapítás azonban nemcsak jogi aktus. Az
államalapítás  attól  lett  maradandó  tett,  hogy  a
lényege az értékrend alapítás lett. Értékrend nélkül
nincs összetartó állam, amelyben tudják a nemzet
tagjai, hogy mi a rend, és mi az érték. 

István  király  a  fiának,  Imre  hercegnek  írt
intelmeinek  csaknem  a  fele  a  hit  és  az  egyház
fontosságáról szól. Ezekben az üzenetekben István
hitet  tett  amellett,  hogy  az  országot  Európába
vezeti. Ebben hatalmas támogatást kapott felesége,
Gizella személyében. A kialakult rokoni kapcsolat
hozzájárult  ahhoz,  hogy  Magyarország  helyzete
megszilárduljon Európában. 

Mit sem ért volna azonban e szerencsés frigy, ha
István király nem elég bölcs ahhoz, hogy belássa: a
magyarok  túléléséhez  gyökeres  változásra  lesz
szükség,  hogy  csak  akkor  van  itt  helyünk,  ha
szokásainkat átalakítjuk, és alkalmazkodunk az új



környezetünkhöz.  Ha  elfogadjuk,  és  sajátunkká
tesszük az európai értékeket. Ő volt az a királyunk,
aki  kijelölte  a  magyar  nép  helyét  és  útját
Európában.

István  király  nem  keletre  tekintett,  nem  keleti
hadurakkal szövetkezett. Ő a nyugattal kötött életre
szóló  szövetséget,  amit  nekünk  kell  tovább
vinnünk és megerősítenünk. 

Az ehhez hasonló szövetségek a veszély, a háború
idején  nyernek  különösen  nagy  jelentőséget.
Szomszédunkban  véres  háború  dúl,  amely  a
kárpátaljai  magyarokat,  testvéreink  életét  is
veszélybe  sodorta.  Ebben  a  helyzetben  Vácon
kiemelten figyelünk a nálunk élő nemzetiségekre.
Országosan  pedig  figyelni  kell  arra,  hogy
szövetségeseinket,  az  európai  egységet  ne
gyengítsük,  mert  attól  magunk  is  gyengébbé,
védtelenebbé válunk.

István király intelmeiben  irgalmasságot,  türelmet,
erőt,  alázatosságot,  mértékletességet,
becsületességet  és  igazságosságot  jelöl  meg  fia
számára.



Irgalmasság,  erő,  becsület,  igazság.  Mily
szerencsés az az ország, amelynek több mint ezer
éve meghatározták, hogy ezen alapértékek szerint
éljen. 

Mindez  azonban  csak  akkor  szolgálhatja  egy
ország jólétét, ha a  törvények és az erkölcs kéz a
kézben járnak.  Ez kell, hogy vezéreljen bennünket
ma is: a jog uralma és a hatalom erkölcsön nyugvó
gyakorlása.   István  király  a  nyugati,  keresztény
értékek  alapjaira  építette  több  mint  ezer  éve
Magyarországot.  A  szolidaritásra,  a  gyengék,  az
elesettek segítésére, a szegények támogatására. 

Egy ország népe nem érheti be a keveseknek sokat,
és sokaknak keveset állapottal. Szent István és az
új  kenyér  megszentelésének  ünnepén  szomorúan
látjuk, hogy az elhibázott magyar gazdaságpolitika
egyre  nagyobb  terhet  ró  a  családokra.  Fél  éve
toronymagasan  a  magyarországi  infláció  a
legmagasabb az európai unió országai között.  

Jogosan  jövünk  indulatba,  ha  azt  látjuk,  a
pénztárcagyilkos  árak  egyre  több  családnak
okoznak nehézséget egy egyszerű bevásárláskor, a
számlák befizetésekor, a gyermek iskoláztatásanál,



idős  hozzátartozóinknak  a  gyógyszerek
kiváltásánál.

De mi az önkormányzat feladata egy ilyen súlyos
helyzetben?  Úgy  gondolom,  akkor  járunk  el
helyesen, ha a meglévő tartalékainkból  most még
inkább ráerősítünk, és egyre jobban kiszélesítjük a
szociális hálót. Ezért vezettünk be legutóbb egy új
iskolakezdési támogatást az első osztályosoknak és
az  élelmiszer  áremelkedés  ellenére  sem  fogjuk
ősszel  megemelni  az  iskolai  és  óvodai
közétkeztetés árát. 

Mi  most  a  túlélésért  küzdünk,  azért,  hogy
intézményeinket  és  szolgáltatásainkat  szinten
tartsuk. Ezért bővítjük és újítjuk meg óvodáinkat és
bölcsődéinket,  építünk  korszerű  játszótereket,
csónakházat, sportpályákat és új közösségi tereket. 

Az  elmúlt  évtized  legnagyobb  parkosítási
programját  hajtjuk  végre,  sokszáz  fát  ültettünk
civil és önkormányzati összefogással. Egymás után
újítjuk  fel  a  város  útjait,  járdákat  építünk.
Költséghatékony gazdálkodással,  takarékossággal,
fűtéskorszerűsítéssel,  és  szemléletváltással



haladunk  előre  abban,  hogy  Vác  egyre  inkább
fenntartható várossá váljon. 

Barátságokat  ápolunk  és  nem  ellenségeket
szerzünk.  Felvirágoztatjuk  testvérvárosi
kapcsolatainkat. Kárpátaljai testvérvárosunk Técső
polgármestere  kérésére,  a  fronton  harcoló  técsői
szülők gyermekeinek nyaralást szerveztünk Vácon.
Donaueschingenben  idén  váci  művészek  és
kézművesek  mutatkozhattak  be  a  harminc  éves
kapcsolatunkat  ünneplő  fesztiválon.  Francia
testvérvárosunk  Deuil-La  Barre  meghívására  egy
természetvédelmi  konferencián  ismerkedtünk
Európa  országainak  környezetvédelmi
intézkedéseivel. 

Szent  István  napján  büszkén  mondhatom,  hogy
nemcsak beszélünk a keresztény értékekről, hanem
ez  alapján  szervezzük  közösségünk  életét  is.   A
szociális  segítő  munkában,  és  számos  más
területen,  partneri  kapcsolatban működünk együtt
az  egyházakkal,  civil  egyesületekkel,
alapítványokkal.



Az  a  célunk,  hogy  meglévő  értékeinket  is
megőrizzük. Ilyen érték, sőt, a legfontosabb közös
értékünk, az összefogás. A városi közösség és az
önkormányzat összefogása városi ügyekben. A mi
hitvallásunk az,  hogy maradjunk a haladás útján,
éljünk  békében,  tisztaságban,  biztonságban, és
hogy  használjuk  a  város  teljes  szellemi,  lelki
potenciálját,  ettől  növekedjünk  és  gazdagodjunk.
De mindenekelőtt: a város minden lakója szeressen
Vácon élni. 

Magyarország  államalapításának  ünnepén
beszélnünk  kell  a  jelenről.  Arról,  hogy  mi  lesz
Váccal, ha a belvároson keresztül halad majd át a
nagy forgalmú rávezető út a Duna-hídhoz, ahogy a
tervekben szerepel. Mi lesz a betegekkel, ha nem
épül  meg  a  közeljövőben  a  beígért  új  kórházi
szakrendelő, mi lesz az egészségügyi ellátással, ha
ilyen  ütemben  távoznak  orvosok  és  ápolók,  és
hogyan biztosítjuk a városban a szakszerű óvodai
és  iskolai  ellátást,  ha  nincs  elég  pedagógus.
Beszélnünk kell arról, is, milyen problémákat szül,
hogy a gödi akkumulátorgyár árnyékában Vácon is
épül  a  gyárat  kiszolgáló  infrastruktúra,  ami  új



feladatok  elé  állítja  az  önkormányzatot.  Ezek
létező problémák, nem fordíthatjuk el a fejünket,
mert ez a helyzet nem fog magától megoldódni. Mi
tárgyalásokkal,  egyeztetésekkel  olyan
megoldásokért  dolgozunk,  ahol  a  legelső  a
városunk érdeke.
Kedves ünneplők! 

Vác  Magyarország  része,  egy  olyan  szerencsés
város,  amelynek  polgárai  szabadon
meghatározhatják  magukat  jobb  vagy
baloldaliként,  centristaként,  konzervatívként,
liberálisként,  vagy  akár  apolitikusként.
Mindnyájunk  számára  az  a  legfontosabb,  hogy
VÁCIAK  vagyunk.   Öntudatos,  szorgalmas,  és
egymás iránt lojális emberek sokasága jelenti ezt a
várost, a városi közösséget, a városi civilizációt. 

Ezért  emlékezünk  meg  minden  évben  azokról  a
váci polgárokról, akik hozzáadtak, és hozzáadnak
városi  rangunk  emeléséhez.  Ezt  szolgálja  hosszú
évek óta a  Vác Város  díszpolgára  és  a  Pro urbe
cím,  amely  elismerést  ezen  a  napon  adunk  át
városunk  kiemelkedő  személyiségeinek.  Ilyen
formában  is  kiemelendő  emberek  ők,  akik



tudásukat, munkájukat adták évtizedeken keresztül
a  városnak,  és  akiknek  aktivitása,  önzetlensége,
elkötelezettsége  mindenkit  arra  sarkall,  hogy
dolgozzunk  mi  is  minél  többet  helyi
közösségünkért. 

Végül  engedjék  meg,  hogy  egy  régi  személyes
élményemet megosszam önökkel.  1983-ban én is
ott  voltam  a  Királydombon,  az  István  a  király
rockopera  bemutatóján.  Leírhatatlan,  katartikus
élmény  volt,  önbecsülést,  nemzeti  önazonosságot
adott  egy  olyan  korban,  amikor  a  hatalom  még
minden  fiatalból  szocialista  embertípust  akart
nevelni.  Elképzelhetik,  milyen  hatással  volt  a
tízezres  hallgatóságra  az  indító  sor,  amely  így
hangzott:  Valakinek  holnap  le  kell  győzni  a
sötétséget,  mondd,  te  kit  választanál,  valakinek
holnap át  kell  írni  a régi meséket,  mondd,  te kit
választanál, valakinek holnap meg kell váltani ezt a
világot,  mondd,  te  kit  választanál.  Máig  nem
felejtem  annak  az  összetartozás  érzésnek  az
emlékét.

E  nagyszerű  zenei  alkotásnak  töretlen,
generációkon át tartó sikere az üzenetében rejlik,



hogy  soha  ne  add  fel  a  reményt,  mert  mindig
választhatod  a  jót.   A  helyes  és  mindnyájunk
számára  jó  út  választásához  pedig  -  visszatérve
eredeti mondandómhoz - mankóként már ezer éve
létezik  az  értékrend.  István  király  örökérvényű
üzenete,  hogy  nincs  más  választás,  csak  a  jog
uralma,  az  erkölcsös  hatalomgyakorlás,  a
szabadság,  az  összefogás  és  a  bizalom  egymás
iránt.   Ünnepeljük  ennek  tudatában  az
államalapítást  és  emlékezzünk  így  a  magyar
államot megalapító Szent István királyunkra!


